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BALSZEMMEL

EURÓPA NÉPEINEK ÚJ HÁZ KELL!

Irígylem a parlamenti ellenzékieket, akik öt perccel a tusványosi 
rendezvény után képesek értékelni a miniszterelnök beszédét. 
Bevallom töredelmesen: én nem tudom.

Bezzeg Ujhelyi doktor az MSZP-ből nem hiába veszi fel 
az EP-képviselők nettó 6611 eurós fi zetését, rögtön tudta, mit 
kell mondani: Orbán hazudik! Mélyenszántó, nem? És olyan 
európai is.

Rónai Sándor 29 éves DK-szóvivő még ennél is slágfertigebb 
volt. Vélhetően már a tusványosi buli előtt tudta, hogy mit fog 
mondani. De tényleg! Mi a fenének üljön az ember a tv előtt 
a hőségben, amikor a DK véleményét nem befolyásolja, hogy 
a valóságban mit mondott a miniszterelnök? „Akkor Orbánnak 
buknia kell!” – hangzott a summás liberáldemokratikus 
összegzés. Így, szépen, Cato után szabadon. Vesszen Karthágó! 
Utálom, amikor politikusok azt hiszik, hogy a műveltség egyenlő 
közhelyek ismételgetésével. 

Na de fordítsuk komolyra a szót! Tusványoson Magyarország 
miniszterelnöke a magyar kapitalizmus ambiciózus terveit 
vázolta fel. Nekem jobban tetszett volna a szocializmus nem 
kevésbé lelkesítő terve, de ne legyünk telhetetlenek. Annak is 
eljön az ideje.

Az Orbán-terv szerint 12 év alatt érjük el, hogy Magyarország 
az Európai Unió öt legjobb országa közé tartozzon, ahol a legjobb 
élni, lakni és dolgozni! Teremtsük meg a Kárpát-medence 
országainak integrációját, és erre építsük rá a közép-európai 
térség integrációját! Nem semmi!

Értékelem a miniszterelnök óvatosságát. Nem azt mondta, 
hogy kolbászból lesz a kerítés, hanem azt, hogy másokhoz 
viszonyítva nálunk jobb lesz élni, lakni és dolgozni. Így legyen! 
De a jobb élet része például a megbízható és mindenki számára 
hozzáférhető egészségügy is. Most nem erre megyünk. 

A jobb élethez nem elég azt mondani, hogy mindenkinek több 
fog jutni, ha nagyobb lesz a bőség kosara. Kapjanak jóval többet 
azok, akiktől évtizedek óta leginkább csak elvesznek! Az elmúlt 

három évtized milliárdosainak pedig parancsoljanak megálljt! 
Lassabban a gazdagodással! Ezt meg lehetne csinálni, de erről 
szó sem volt Tusványoson.

A közép-európai integráció álma rokonszenves. Közép-Európa 
népei már milliószor elszenvedték a nagy hatalmak önkényét, 
mert nem tudták saját soraikat sem rendezni. Balszemmel nézve 
azonban van itt egy probléma, komoly probléma. A közép-európai 
integráció tusványosi álma nem a népek közös akaratára épül, 
hanem a tőke számításaira.

A magyar tőkének piacok kellenek. Badarságot beszél az, aki 
azt mondja, hogy Orbán hadat üzent az EU-nak. Orbánnak kell 
az EU. Ő tudja, hogy az oroszoknak is kell, sőt a kínaiaknak 
is kell, úgyhogy ő nem fog hadat üzenni. Orbán az új piacokra 
jelentette be a magyar tőke igényét.

A kulcsszava a stabilitás. A világ nagy országai egymás torkának 
estek, folyik a harc a piacok újrafelosztásáért. Számos ország 
vezetése képtelen megbirkózni a tömegek elégedetlenségével, 
a tömegek pedig nem akarják tovább fi zetni a válság árát. Addig 
Magyarországon per pillanat viszont semmi sem fenyegeti a tőke 
uralmát. Nincsenek sztrájkok, tüntetések. Stabil országba pedig 
szívesen jön a külföldi tőke. 

A stabilitás kell a lengyeleknek, cseheknek, szlovákoknak 
és a többieknek is. Közös aggodalom él bennük. Nyugaton 
a hidegháború vége óta sokan gondolják úgy, hogy a tőke 
véglegesen legyőzte a szocializmust. Ez azonban nem igaz. 
A kapitalizmus fejlődése magával hozza a kapitalizmus 
ellenfeleinek fejlődését is. Ma ezek az erők nem jelentenek 
szervezett kihívást, de holnap jelenthetnek. Az okosabbja ezt látja 
és tart tőle.

Sok minden szól amellett, hogy a közép-európai integráció 
tervének lesznek támogatói. De egészen biztosan lesznek komoly 
ellenfelei is. Ma Magyarország a visegrádi együttműködés 
motorja, de Lengyelország nagyobb. Romániának jobban 
tetszene, ha ők és a lengyelek döntenének a térség sorsáról. 
A Balkánon elég nagy a zűrzavar, és nagyon úgy néz ki, hogy 
az egyes országok elitje döntően arra felé mosolyog, ahonnan 
pénzt várnak.

A magyar miniszterelnök beszéde az erősödő és egyre 
tudatosabb magyar tőke kísérlete arra, hogy a tőkésországok 
világméretű küzdelmében védje saját pozícióit, és ebben 
az értelemben az ország függetlenségét a nagyhatalmak tőkés 
erőinek nyomásával szemben. 

Mi az emberek, a népek boldogulásának biztosabb útját 
keressük. Egy régi házat lehet jobbá tenni, ha összenyitnak 
szobákat. Lehet a falakat újra festeni, a nyílászárókat modernre 
cserélni, de a ház ettől még ugyanaz marad. Az európai 
kapitalizmus nagy épületében nem elég lebontani egy-két falat, 
átalakítani a szobák egy részét. Európa népeinek új házra, új 
európai házra van szükségük.
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HÍREK 
A VILÁGBÓL

SZAKÍTÁS HELYETT ÚJ HÁZASSÁG: EGYEZKEDIK 
AZ USA ÉS AZ EU
Új szakasz kezdődik Washington és az Európai Unió kapcsolatában 
– jelentette ki szerdán Donald Trump amerikai elnök az Európai 
Bizottság elnökével, Jean-Claude Junckerrel tartott találkozója 
után. Trump közölte: megállapodott az Európai Bizottság elnökével 
abban, hogy együttműködnek az ipari termékek vámmentességének 
kidolgozásában és a nem autóipari termékeket érintő szubvenciók 
eltörlésében. Megkezdik a tárgyalásokat az európai acélárukra 
és alumíniumtermékekre kivetett amerikai vámok, valamint 
a megtorlásként az Európai Unió által amerikai portékákra kivetett 
tarifák ügyében. A tárgyalások ideje alatt egyik fél sem vet ki 
új vámokat, így az Európából az Egyesült Államokba exportált 
gépjárművek után nem kell külön illetéket fi zetni. (www.mti.hu)

A tőkésvilágban mindenütt túltermelés van. Nincs hol eladni 
az árukat. Ezért élet-halál harc folyik a piacokért. Trump és Juncker 
most könnyített változatban visszahozta a TTIP-egyezményt, amelyet 
Európai népei, és nem csak kormányai egyszer már elutasítottak. 
Az amerikai és az európai nagytőke egyezkedik az európai dolgozók 
kárára és a többi ország, Kína és Oroszország ellen.

VUČIĆ-SOROS-PAKTUM: 
A PÉNZNEK IGENIS VAN SZAGA!
Aleksandar Vučić szerb államfő fogadta Alexander Sorost, 
a Nyílt Társadalom Alapítványok alelnökét. Soros megígérte 
az alapítvány támogatását a térségben létrehozandó gazdasági 
övezet megteremtéséhez, illetve a szerbiai demokratikus és 
reformfolyamatok foly-tatásához. (https://www.b92.net)

A szerb elnök kevesebb, mint egy esztendő leforgása alatt negyedszer 
fogadja Soros György fi át, ami önmagában is feltűnő. Vučić egy 
hazugságra építette fel politikáját. Arra a hazugságra, hogy a szerb 
népnek jó lesz, ha csatlakozik az EU-hoz, ha lefekszik az USA-
nak. Ma már látszik, hogy Szerbiát nem engedik be az EU-ba egy 
jó darabig, és Koszovót sem kapják vissza, sőt végleg elveszíthetik. 
Vučić most bárkitől hajlandó pénzt elfogadni, még a magyar 
kormány ellen fellépő Soros-klántól is, csak ne derüljön ki a nagy 
hazugság. Mit szól mind ehhez a magyar kormány, amely történelmi 
megbékélésről beszél Szerbiával?

KÍNA: MINDENKINEK JÓL KELL JÁRNIA!
A nemzetközi közösség új útelágazáshoz érkezett. – jelentette ki 
Hszi Csin-ping kínai el-nök a BRICS-országok csúcstalálkozóján. 
Választanunk kell: együttműködés vagy konfrontáció, nyitottság 
a világra vagy elzárkózás, kölcsönös előnyök vagy a más kárából 
gazdagodás politikája között. (http://www.xinhuanet.com)

Kína szembeszáll az USA egyeduralmi törekvéseivel és azzal is, hogy 
a világ nagy tőkés-csoportjai, az USA és az EU a világ többi részének 
rovására egyezkedjenek egymással. Kína úgy véli, hogy az olyan 
kísérletek, hogy mások rovására oldják meg a világgazdaság problé-
máit ellentmondanak a világ fejlődésének, és háborús konfl iktushoz 
is vezethetnek.

EGYÜTT A NÉMET HADSEREGGEL?
Dr. Böröndi Gábor vezérőrnagy, a Honvéd Vezérkar főnökének 
koordinációs helyettese német-magyar katonai felső vezetői 
munkaértekezleten fogadta Erhard Bühler altábornagyot, 
a Bundeswehr tervezési igazgatóját az MH Béketámogató Kiképző 
Központban július 26-án, csütörtökön. (www.honvedelem.hu)

A miniszterelnök berlini látogatása idején megállapodott arról, 
hogy Magyarországon lesz a NATO közép-európai hadosztály 
parancsnoksága, természetesen német vezetéssel. Egyre több 
dologban kötjük az ország szekerét a németekhez. Mit akarunk mi 
a német hadseregtől? Apropó, az itt látható kép nem Hitler idején 
készült, hanem ma. Hogy van hason-lóság? Döntsék el Önök!
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NÁLUNK
TÖRTÉNT

TÖBBET KELL ADNI AZ EMBEREKNEK!
Nem nőnek olyan mértékben a fi zetések, mint az árak – 
mondta szombaton Békéscsabán, a szlovák tájházban tartott 
sajtótájékoztatón a Magyar Munkáspárt elnöke. Thürmer Gyula 
szerint az embereknek többet kell adni, nem csak ígéretekben. 
Úgy véli, Magyarország gazdaságát nem külföldi tőkével kell 
rendbe tenni, hanem a magyar emberek által, Békés megyében 
a mezőgazdaságra alapozva. Azt mondta: a tömegközlekedés 
helyzetén és az egészségügyön is javítani kell, mindenki 
számára hozzáférhető minőségi szolgáltatásokra van szükség. 
(https://www.beol.hu/kozelet/helyi-kozelet/thurmer-gyula-
javitani-kell-az-egeszsegugy-helyzeten-1408404)

A Munkáspárt Békés megyei aktíva értekezletére odafi gyelt 
a helyi média is. A Munkáspárt jelen van a megyében, aktív 
munkát végez, és világos programja van arra, miként lehet 
az országot úgy építeni, hogy ne csak a gazdagoknak legyen jó, 
hanem az emberek többségének is.

XV. KERÜLET: A MUNKÁSPÁRT NEM VESZ RÉSZT 
AZ EMBEREK BECSAPÁSÁBAN
Németh Angéla jelenlegi alpolgármester is indul 
a szeptember 30-i időközi polgármester-választáson a főváros 
XV. kerületében. A Rászorulókat Támogatók Egyesülete 
(RATE), illetve a Szolidaritás Mozgalom jelöltjeként indul 
a kerületvezetői posztért. Ugyanakkor kinyilvánította 
támogatását a Demokratikus Koalíció (DK), az MSZP, 
a Párbeszéd és a Liberálisok. Az LMP még nem döntötte el, hogy 
indít-e önálló jelöltet, illetve információik szerint a Jobbiknak 
nem lesz jelöltje az időközi választáson. (http://mandiner.hu)

A parlamenti ellenzéki pártok megint összeálltak és megint nincs 
bátorságuk saját zászló alatt indulni. Civilszervezetek mögé 
bújnak, hogy leplezzék saját énjüket. A Munkáspárt nem vesz 
részt a választók becsapásában. Kerezsi László a Munkáspárt 
jelöltjeként, a dolgozó emberek képviselőjeként indul.

JÓ FILMEK NÉLKÜL NEM LEHET A NEMZETI TUDATOT 
ERŐSÍTENI
Röstellnivaló, ami fi lmügyben történik, hiszen a világ minden országában 
készülnek jobbnál jobb történelmi fi lmek, ám Magyarországon ezzel 
még adós a fi lmszakma– nyilatkozta korábban a Magyar Időknek 
Bán János író, a népszerű Hunyadi-regénysorozat szerzője, aki szerint 
a magyar államnak határozott, tudatos megrendelőként kell fellépnie 
a kiemelt nemzeti ügynek számító történelmi fi lmek, televíziós 
sorozatok területén. (https://pestisracok.hu)

Jó reggelt kívánunk a magyar fi lmszakma vezetőinek! Erre a nagy 
igazságra előbb is rájöhettek volna, ha olvassák Thürmer Gyula 
Balszemmel írásait. Ezerszer tette szóvá, hogy jó fi lmek nélkül nem 
lehet a nemzeti tudatot, a nemzethez való tartozás érzését erősíteni. 
De a fi lmnek nem csak nemzetinek kell lennie, hanem jónak is! 
Legalább olyan jónak, mint amilyen az Egri csillagok volt.

MÁV-JÖVŐ: CSAK ZAVAR A SOK UTAS
A MÁV 2260 személyszállító járművel rendelkezik, 175 ezer ülőhellyel, 
a kocsik átlagos életkora 35 év, a legidősebbek 50 évnél is öregebbek 
– árulta el a Világgazdaság kérdésére a vasúttársaság. 2012 óta 
folyamatosan újítják fel a régi kocsikat, és 90 új kocsit is rendeltek. 
Terveik szerint 2035-ig megoldják, hogy a WC-k tartalma ne a sínek 
közé hulljon. (https://www.portfolio.hu)

A vasúton az üzlet a teherszállítás. Az utasok, az emberek csak 
problémákat okoznak. Panaszkodnak a koszos vonatokra, az állandó 
késésekre, a büfékocsi hiányára, egyszóval mindenre. Legjobb lenne, ha 
emberek nem is utaznának, csak áruk. Az áru nem pofázik, nem bírál, 
nem nyavajog, csak utazik. Ez lenne a jó! A tőkének minden bizonyára 
ez lenne a jó! De nekünk embereknek mi lenne a jó? Mi már senkinek 
sem számítunk?
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A Munkáspárt Békés megyei tagsága tartott értekezlet a múlt 
szombaton. Gál Ferenc me-gyei elnök adott tájékoztatást 
az elmúlt hónapok munkájáról. Önkritikusan szólt arról, hogy 
a megyei szervezet nem tudta teljesíteni a választási feladatokat, 
csak egy választó-kerületben tudott jelöltet állítani. 

Thürmer Gyula elnök elmondta, hogy fájó szívvel jött 
Békésbe. A békési munkáspárti szervezetnek nagyon szép 
hagyományai vannak. Dicsőséges oldalakat írt a Munkáspárt 
közel háromévtizedes történetébe. A megyei pártszervezetben 
kiváló emberek vannak. Most azonban sok gond van. Meg 
kell erősíteni a megyei pártszervezetet. Beszélni kell minden 
egyes párttagunkkal, hangsúlyozni, hogy mindenkire szükség 
van. Sok közös ak-cióra van szükség a különböző települések 
párttagságának bevonásával. Kérte a jelenlévőket: támogassák 
Gál Ferenc megyei elnök és Ujj György KB tag munkáját. 
Fordulatot kell elérni a megyei pártmunkában.

Karacs Lajosné, a párt alelnöke kiemelte, hogy a pártot 
anyagilag is meg kell erősíteni. A megyében is fegyelmezetté 
kell tenni a tagdíjfi zetést, növelve a tagdíjat. Több előfi zetőre 
van szükség A Szabadság fenntartásához is. A párt központi 
feladatainak megoldásához azonban az kell, hogy minél többen 
lépjenek be az Ezres klubba.

Gál Ferenc összefoglalójában hangsúlyozta, hogy 
a megye tagsága támogatja a Központi Bizottság értékelését 
a választásokról és kész részt venni a párt feladatainak 
végrehajtásában.

A megyei vezetés jól előkészítette az értekezletet. Jelen volt 
a megyei sajtó több képviselője is, és a helyi média foglalkozott 
is a rendezvénnyel.

   EZ TÖRTÉNT    EZ TÖRTÉNT 
A MUNKÁSPÁRTBAN

BÉKÉSCSABA: FORDULATOT 

KELL ELÉRNI

KECSKEMÉT: SIKERÜLT ÚJ 

TAGOKAT IS MEGNYERNI

PÉCS: IDŐS EMBERNEK 

SEGÍTETTEK A BARANYAI 

PÁRTTAGOK

MUNKÁSPÁRT

Kecskeméten tartotta meg tagértekezletét a Munkáspárt Bács-
Kiskun megyei szervezete. Kalapos Mária, a KB tagja, megyei 
elnök ismertette a megye helyzetét, majd Thürmer Gyula elnök 
szólt a párt feladatairól. Kiemelte, hogy a megyei párttagság 
nagyon fegyelmezetten fi zeti a tagdíjat, és a lehetőségekhez 
képest nem kevés pénzzel támogatják az Ezres klubot is. 
Sikerült új tagokat is megnyerni a pártnak. A Szabadságot több 
példányban fi zetik elő, mint amennyi párttag van. Köszönetet 
mondott azért, hogy a párt helyi tagjai támogatják a párt 
politikáját és aktívan részt vesznek megvalósításában.

A Munkáspárt Baranya megyei szervezete két tagja, Kós 
Zoltán és Inhof Ernesztó két napon keresztül egy kilakoltatott 
pécsi nyugdíjas holmijainak elszállításában és a bútorok, 
berendezések szakszerű kikötésében, leszerelésében 
segédkezett. Természetesnek tartottuk, hogy ha segítünk, akkor 
kommunistaként segítünk, mert a környéken úgy mutatnak 
be bennünket a vállalkozó ismerősök: „hadd mutassam be 
a kommunista barátaimat”, ezzel nem kevés meglepetést okozva 
– írták a baranyaiak.
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RENDET ÉS NYUGALMAT AKAROK
A Munkáspárt fontosnak tartja, hogy egyetlen baloldali pártként Balmazújvárosban 
is megjelenjen az augusztus 12-i polgármester-választáson. Legyen az embereknek 
választási lehetőségük! A Munkáspárt jelölje Dobány László. Munkásember, itt él 
a megyében, ismeri az itt élők örömeit és bánatait. Nem kötődik sem Balmazújváros 
politikai, sem gazdasági köreihez. Most olyan polgármesterre van szükség, aki dolgozó 
emberként képes rendet tenni és nyugalmat teremteni a város közéletében. A Munkáspárt 
jelöltjét kérdeztük:

Elég nagy bátorság kell ahhoz, hogy 
kívülállóként valaki polgármester 
akarjon lenni Balmazújvárosban. 
Az emberek eléggé ragaszkodnak 
a helyi szereplőkhöz. Önben megvan 
ez a bátorság?

Nem vagyok ijedős ember. Korábban 
hivatásos katona voltam, de az élet is 
megtanított arra, hogy a feladatokat 
megoldani kell és nem megijedni 
tőlük. Valóban nem idevalósi vagyok. 
Hajdúnánáson születtem és ma 
Debrecenben élek. Tudom, hogy milyen 
az emberek élete ebben a térségben. 
Nem akarok senkit sem bántani a korábbi 
városvezetők közül, de sajnos nem igaz 
az, hogy minden jól megy csak azért, 
mert a polgármester itt született vagy itt 
élt. Ha az így lenne, nem követték volna 
egymást a botrányos események a város 
életében.

Mi a véleménye ezekről az eseményekről?

Nézze, az elmúlt években ezek az ügyek lezárultak. Ahol kellett, 
döntött a bíróság. Az emberek is kialakították a véleményüket. 
Én sok emberrel beszéltem a városban, és tudom, hogy mindenki 
nyugalmat, rendet, tiszta közéletet, normális életet akar. Ez 
az én tervem is. Teremtsünk rendet a közéletben!

Én, mint mondtam, nem idevalósi vagyok, de ebben 
a pillanatban ez előny is. Én nem kötődőm a város politikai vagy 
gazdasági köreihez. Nem ígértem senkinek semmit, senkitől 

nem kértem semmit. Ha megválasztanak polgármesternek, 
engem nem fog a múlt nyomasztani, és a törvényeken és 
az emberek akaratán kívül semmi sem fog befolyásolni.

Ön nem függetlenként indul, hanem a Munkáspárt jelöltjeként? 
Nem lenne több esélye, ha független jelöltként szerepelne?

Nézzen rám! Én munkásember vagyok. Világéletemben 
az voltam. Hivatásos tiszthelyettesként szolgáltam a Honvéd-
ségnél, most a vasútnál dolgozom. Én sohasem tartoztam 
a politikai elithez. Nem lehetek független. Olyan párt jelöltjeként 
kell indulnom, amelyik nem a pénzt szolgálja, hanem 
az embereket. Egyetlen ilyen párt van, a Magyar Munkáspárt.

Én azt tapasztaltam, hogy a Munkáspárt nem idegen 
az emberek számára. Amit mi mondunk, hogy adni kell 
az embereknek, hogy mindenki életét jobbá kell tenni, ezt értik 
és tisztelik az emberek.

Ön szerint miben különbözik a Munkáspárt programja más 
pártokétól?

A mai világban csak a pénz számít. Nem a tehetség, nem a munka, 
csak a pénz. Nincs tisztelet egymás iránt, nincs szolidaritás. 

A M  

B ,  
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számíthatunk jobb életre. Debreceni barátaim sem idősek, és 
hasonló élményekkel jöttek a Munkáspártba. 

A fi atalt egyébként ma jobbról-balról hülyítik. Ha mindaz 
igaz lett volna, amit ma az iskolában megpróbálnak elhitetni 
a szocializmus évtizedeiről, akkor itt 1989-ben nyomor és 
pusztaság lett volna. De nem az volt, és ezt kár tagadni. 

Nehéz ma a munkáspárti fi atalnak azért is, mert nekünk 
nagyon sokat kell dolgozni a megélhetésért. Nincs időnk 
„civilszervezetekbe” járni, és a vonatjegy olyan drága, hogy 
háromszor meg kell gondolnunk, ha bárhova elindulunk.

Sok fényképen látni Önt kislányával. Megtudhatunk róla 
valamit?

Laura a neve, hét éves, és ő a világ legaranyosabb, 
legszeretetreméltóbb, legdrágább gyermeke. Gyakran eljön 
velem, segítjük egymást. Ő az én támaszom, és én is igyekszem 
számára a legjobb apa lenni.

Elvileg a lehetőségek világa vagyunk, de a gyakorlatban azok 
tudják a lehetőségeket kihasználni, akiknek van pénzük. 

Szerintem ez a világ nem jó. És én nem ilyen világban akarok 
élni, és főleg nem akarom, hogy a kislányom is megszenvedje ezt 
a világot. A többi párt így vagy úgy, de közel áll azokhoz, ahol 
a pénz van. Ha hatalomhoz jutnak, legyen ez akár a polgármesteri 
szék, úgy cselekednek, ahogy a pénz világa elvárja tőlük. Van, 
aki ezt jobban tudja leplezni, mások kevésbé, de akárhogyan is 
legyen, a lényeg ugyanaz.

És még valami. Ha meg akarjuk változtatni a világot, ha olyan 
országot akarunk, ahol az ember számít, nekünk, magunknak 
is tennünk kell valamit. A Munkáspárt és én magam is ebben 
a nagy közös munkában szeretnénk az emberek segítségére lenni.

Sokan látták Önt, amikor személyesen gyűjtötte az ajánlásokat. 
Ráadásul eljött a városba a Munkáspárt elnöke, Thürmer Gyula 
is. Könnyen ment az ajánlások gyűjtése?

Nagyon sok segítséget kaptam Bácsi Istvánnétól. Ő itt él 
a városban, és szinte mindenkit ismer. Köszönöm neki. 
A munkában részt vett a debreceniek kis csapata is. Besegítettek 
néhányan Szolnokról és Budapestről is. A Munkáspárt 
kiemelten fontos kérdésként kezelte, 
hogy Balmazújvárosban legyen jelölt. 
Együtt döntöttünk, együtt is csináltuk meg.

Pártunk elnöke, Thürmer Gyula 
valóban itt járt. Szerintem más országos 
pártelnök nem vett részt az ajánlások 
gyűjtésében, de a mi elnökünk itt volt, 
és sokat segített. De ami a legfontosabb: 
a balmazújvárosiak láthatták, hogy 
a Munkáspárt valóban komolyan veszi 
a város jövőjét.

A média sokszor mondja Önökről, hogy 
az idősek pártja, nincsenek fi atalok. 
Mennyiben áll ez?

Én 48 éves vagyok, nem tekintem 
magam öregnek. De tapasztaltnak igen. 
A mai negyvenesek többsége meg-
szenvedte a rendszerváltást. Sokat 
dolgoztunk, de mégsem lettünk 
milliomosok. És még tudunk valamit: 
ha nem változik meg a világ, aligha 

MUNKÁSPÁRT

A    B  I , L   D  L
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TUDTAD? NEM TUDTAD? MOST MÁR TUDOD!
BALMAZÚJVÁROS VÁROSHÁZA 

Tudtad, hogy a balmazújvárosi városháza épülete műemlék? 1911-ben épült Paulovics 
Pál tervei szerint. Az épület szecessziós stílusú, és a régi, földszintes klasszicista stílusú 
városházát váltotta fel. Az épület középrészén látható a tatárjárás idejéhez kötődő 
városcímer. 
A zöld pajzstalpon, kék mezőben álló túzok a szabadság szimbóluma, a bal lábával tartott 
három búzakalász a település lakóinak fő tevékenységére, a mezőgazdaságra utal.

 
1989 MÁRCIUSA ÓTA VÁROS

Tudtad, hogy Balmazújváros 1989 márciusában lett város? Szűrös Mátyás, az Országgyűlés akkori 
elnöke avatta fel az új várost, és adta át a város kulcsát Veres Ferenc tanácselnöknek, aki később 
polgármesterként is szolgálta a települést.
 

MIHALKÓ-FÉLE PÁSZTORKALAP

Tudtad, hogy a Mihalkó-féle pásztorkalap Balmazújvároshoz kötődik? A Mihalkó-féle hortobágyi 
pásztorkalap merinói bárány gyapjából, kézzel készített, egyedi formájú, a viselő foglalkozását 
jelző hortobágyi pásztorkalap. A balmazújvárosi Mihalkó család tagjai a 19. század derekától 
foglalkoznak kalapkészítéssel. A most élő két kalaposmester – apa és fi a Mihalkó Gyula – 
és a nem rég elhunyt Mihalkó Zoltán a népművészet mestere, illetve népi iparművész, 
a nyírt, tisztított báránygyapjúból, valószínű a világon egyedüliként hagyományos eljárással 
és szerszámokkal készítik a hortobágyi pásztorok (csikósok, gulyások, juhászok) kalapjait.

HALMAZ, BALMAZ, BALMAZÚJVÁROS

Tudtad, hogy Balmazújvárost a középkorban eleinte Halmaznak, majd Újvárosnak 
nevezték. A város a XV. században Hunyadi János, majd Szilágyi Erzsébet, később Hunyadi 
Mátyás tulajdonában volt. Az Árpád-házi királyok idejében több kisebb helység alakult ki 
a határában, nevüket egy-egy határrész vagy dűlőnév még ma is őrzi (Bakóc, Cucca, Balmaz, 
Hímes, Darassa, Hort, stb.). Az a település, ami a honfoglalás után alakult, a tatárjáráskor 
teljesen elpusztult. A mai település belterületén keresendő Hímes birtokot a pápai tizedjegyzék először 1332-ben említi. Balmaz 
nevével – pusztabirtokként – írott forrásokban csak a XV. század elején találkozunk, amikor Zsigmond király (1411-ben) mint 
Debrecen tartozékát Lázárevics István szerb vajdának adományozta. A település neve 1465-től bizonyosan Újváros.
 

BALMAZÚJVÁROSI NÉMETFALUSI NÉPSZOKÁSOK 

Tudtad, hogy Balmazújvárosra 1765-ben telepedtek zömében pfalzi származású németek? Bár 
a város egy településrészét ma is Németfalunak nevezik és Német Nemzetiségi Önkormányzata 
is van az itteni, magukat német származásúaknak valló lakosoknak, az elmúlt évszázadok alatt, 
különösen a 19. század közepétől felerősödő asszimiláció következtében az eredeti anyanyelvüket 
már elhagyták, viseletükben és szokásaikban is elmagyarosodtak. A leszármazók azonban máig őrzik 
elődeik egyik érdekes, viccesen szórakoztató népszokását a németfalusiak lakodalmas ceremóniáját.

 
KRÓDUMPRAJ

Tudtad, hogy a kródumpraj német étel, amelyet a balmazújvárosi háziasszonyok több régi 
német ételhez hasonlóan máig hagyományosan készítenek. Ez valójában káposztás bableves.
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EURÓPA BEKEMÉNYÍTHET, VÁLTOZNAK AZ ÚTVONALAK
M  :     S       ,  , 
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Továbbra sem enged szigorú 
migrációs politikájából az olasz 
kormány, és különösen Matteo Salvini 
belügyminiszter, aki a bevándorlásellenes 
Liga, a legerősebb olasz jobboldali párt 
elnöke. Salvini álláspontja szerint meg 
kell akadályozni, hogy a migránsok 
útnak induljanak Afrikából Európába. 
„Titkosszolgálataink azt mondják, 
több ezer külföldi harcos tért vissza 
Európába, néhányan Olaszországba. 
Én naponta írok alá utasítást iszlám 
terrorizmussal kapcsolatban álló emberek 
kiutasításáról” – mondta nemrég a The 
Washington Postnak. Salvini kifejtette, 
hogy Olaszország az elmúlt négy évben 
654 ezer migránst fogadott be, akik 
tengeren érkeztek az olasz partokhoz, 
sokan közülük menedékjogot is kaptak. 
„Jelenleg 170 ezer migráns vár különböző 
szállodákban az ügye elbírálására” – 
tette hozzá. Salvini politikájának egyik 
központi eleme, hogy nem engedi 
Olaszországban kikötni azokat hajókat, amelyek migránsokat 
mentenek a Földközi-tengerből – gyakran az afrikai partok 
közelében – és Európába szállítják őket.

A a Nemzetközi Migrációs Szervezet (IOM) adatai szerint 
az idén eddig 1504 migráns vesztette életét a Földközi-tengeren 
történt  veszélyes átkelés során. A genfi  székhelyű szervezet 
szerint a legtöbb életet követelő útvonal Líbia és Olaszország 
között húzódik, ezen 19 migránsból egy végzi hullámsírban. 
A Spanyolország és Észak-Afrika közötti útvonalon 70 
migránsból egy veszti életét – számolt be az MTI.

Az olasz korlátozás miatt egyre nagyobb a „forgalom” 
Spanyolország felé. Múlt szerdai közlés szerint csak 
a megelőző néhány napban 900 migránst mentett ki a spanyol 
partiőrség. Az illegális bevándorlók megnövekedett száma 
fokozott nyomásnak teszi ki a spanyol állam infrastruktúráját. 
A menedékkérők egy része ezért a dél-spanyol Algeciras 
városának kikötőjében horgonyzó egyik mentőhajón tölti 
az éjszakát, ugyanis a menekültek fogadására és azonosítására 
átalakított sportlétesítmények megteltek – írta az MTI. 
A spanyol kormány 30 millió euróval növeli meg a földközi-
tengeri migrációs útvonalon az ország partjaira érkezők megfelelő 
ellátására fordítható összeget idén – mondta el Magdalena Valerio 
munkaügyi, migrációs és társadalombiztosítási ügyekért felelős 
miniszter. Bejelentette: augusztusban nyílik meg az andalúziai 
Cádiz városa mellett, Chiclana de la Fronterában egy új 
befogadóközpont, ahova átirányítják majd azokat, akiket eddig 
sportközpontokban szállásoltak el. „A lehető legjobb ellátást 
szeretnénk nyújtani” – tette hozzá. Mint mondta, döntöttek 
arról is, hogy több mint 300-zal növelik a migrációs ügyekkel, 
menedékkérelmekkel foglalkozó köztisztviselők létszámát.

Spanyolországot nem csak partjain fenyegeti migrációs 
nyomás. Az MTI beszámolója szerint több százan jutottak át 
a Marokkót és Ceuta észak-afrikai spanyol exklávét elválasztó 
határkerítéseken múlt csütörtökön. A hatóság közleménye 
szerint 602, a szubszaharai térségből származó határsértőnek 
sikerült áthatolnia a kerítéseken, amelyeket átvágtak. 
A beszámolók szerint a rendkívül jól ellenőrzött, 8,4 kilométer 
hosszú, és 6 méter magas, pengékkel és szögesdróttal 
megerősített dupla kerítéssor leggyengébb szakaszán történt 
az incidens, amelyet nem látnak be teljesen a biztonsági kamerák. 
A marokkói és spanyol hatóságoknak így is százakat sikerült 
feltartóztatni, az Europapress hírügynökség szerint rendkívül 
erőszakos akcióban. A csendőrség közleményében beszámolt 
róla, hogy a határsértők házi készítésű fegyverekkel igyekeztek 
megakadályozni a hatóságok közbelépését; például oltott 
mésszel, széklettel megtöltött műanyag palackokat dobáltak 
feléjük, és átalakított spray-t használtak „lángszóróként”. 
Adataik szerint a rendfenntartók közül öten kerültek kórházba, 
az illegális határátlépők közül pedig tizenhatan.

A migráció egyik célországában, Németországban komoly 
véleménykülönbségek mutatkoznak a helyzet kezelését illetően. 
Az MTI jelentése szerint Észak-Rajna-Vesztfália több városa, 
Köln, Bonn és Düsseldorf is önként befogad olyan embereket, 
akiket a Földközi-tengeren mentenek ki a vízből.  Henriette 
Reker kölni, Thomas Geisel düsseldorfi  és Ashok Sridharan 
bonni főpolgármester közös levélben tudatta szándékát Angela 
Merkel kancellárral. „Az emberségesség, az oltalomhoz való 
jog és az integráció üzenetét szeretnénk küldeni azoknak, akik 
menekülni kényszerülnek” – írták a városvezetők. A német 
városok tanácsa nagyra értékelte a gesztust. „Amíg a Földközi-
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A Szabadság a Munkáspárt központjában és alapszervezeteinél megrendelhető.

NEM FÉRSZ EL OTTHON A RÉGI KÖNYVEIDTŐL?
Szívesen fogadjuk a Munkáspárt központjába azokat a könyveidet, melyeket örömmel adnál másoknak. Juttasd el a pártközpontba. 
Mi katalogizáljuk és hozzáférhetővé tesszük mások számára, jelképes adományért cserébe. Korábbi jó kezdeményezést 
szeretnénk folytatni. 

Segíts másokat 
hozzá a tudáshoz, 
segítsd a pártot 
a könyvekért adott 
adományoddal.

KÜLFÖLD

tengeren menekülő emberek vesznek oda, addig intenzív 
politikai erőfeszítésekre van szükség ennek a drámának 
a megoldására” – fogalmazott Verena Göppert, a német városok 
tanácsának helyettes vezetője.

Eközben Bajorországban, ahová a balkáni útvonalon először 
megérkeznek a migránsok, saját kezükbe akarják venni 
az irányítást, ami aligha független attól, hogy a tartományi 
választások közeledtével a bajor Keresztényszociális Unió (CSU) 
szigorú migrációs politikára irányuló követeléseivel szorongatja 
szövetségesét, Merkelt. Múlt pénteken megalakult az Ingolstadt 
melletti Manchingban az önálló bajor menekültügyi hivatal, 
melynek megnyitóján Markus Söder bajor miniszterelnök 
az integráció fontosságát emelte ki. A menedékkérelmekkel és 
az elutasítottak visszaküldésével egyaránt foglalkozó hivatal 
augusztus 1-jén kezdte meg ténylegesen a munkát. A konzervatív 
miniszterelnök szerint az új hivatal javítani fogja azoknak 
a menekülteknek a maradási esélyeit, akik be akarnak illeszkedni 

a társadalomba. A politikus aláhúzta, hogy Bajorország jóval 
nyitottabb lesz, és minden rendelkezésére álló eszközt fel fog 
használni, hogy egyensúlyt teremtsen a menekültügyi kérdésben. 
Söder a menekülteknek nyújtandó munkavállalási engedélyekről 
és képzési lehetőségekről beszélt. A bajor kormányfő szerint 
az emberek azt várják el, hogy az állam különbséget tegyen 
a bűnözők és a valóban beilleszkedésre törekvő emberek között. 
A bajor kormány deklarált célja, hogy a menekültügyi hivatal 
felállítása a kitoloncolásokat is felgyorsítsa.

Az uniós országok migrációs politikája egyelőre különböző 
irányokba halad, ez azonban nemsokára megváltozhat. 
Csejtei István volt líbiai nagykövet szerint fél éven belül 
összhangba kerülhet az uniós tagállamok migrációs politikája. 
Az M1 aktuális csatorna műsorában elmondta, a tagállamok 
egyetértenek a külső határok védelmének fontosságában és 
a kötelező kvóták lekerültek a napirendről, ebből is látszik, hogy 
közelítenek a vélemények – fűzte hozzá.
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BESZÉLŐ KÖVEKBESZÉLŐ KÖVEK
Budapest tele van történelmi helyekkel, köztük számos olyan 
középülettel, amelyek a magyar munkásmozgalom történetéhez 
kötődnek. Az épületek funkciója többnyire már megváltozott. 
Esetenként az utcák és terek neve is megváltozott. Lassan elmennek 
azok, akik még felidézhetik a történelmet. Induljunk közös sétára! 
Mi marad a munkásmozgalmi Budapestből?

BUDAPEST, VII. KER. DÓZSA GYÖRGY ÚT 84A 
– A PÁRTKONGRESSZUSOK SZÍNHELYE

A Dózsa György út 84 A. szám alatti épület műemlék. 
Tegyük hozzá: hála a jó istennek! Így legalább nem rombolták 
le. Emléktábla persze nincs, pedig történelmi események 
színhelye volt az épület. Itt zajlottak a Magyar Dolgozók 
Pártjának kongresszusai, a Magyar Szocialista Munkáspárt 
kongresszusai az utolsó kettőt kivéve. Itt tartotta alakuló 
ülését a Magyar Munkáspárt kongresszusa is, amely – 
a történelmi folyamatosságot kifejezendő – a XIV. kongresszus 
elnevezést kapta.

1948-ban Magyarországon megkezdődik az új társadalom, 
a szocializmus építése. Általános az igény, hogy az új társadalom 
felfogása minden területen megjelenjen, beleértve az építészetet 
és magát, a főváros fejlesztését is. 1949-ben döntés születik 
arról, hogy a Dózsa György utat kiszélesítik és felvonulások, 
díszszemlék megtartására alkalmassá teszik. 

Döntenek arról is, hogy teret alakítanak ki a Dózsa György út 
és a mai Városliget fasor torkolatánál. Ez lesz a Sztálin tér, amit 
ma már természetesen nem így hívnak. A mai korszellemnek 
megfelelően neve: Ötvenhatosok tere.

Itt, ezen a sarkon épül fel a MÉMOSZ (Magyarországi 
Építőmunkások Országos Szövetsége) székháza. 1946-ban 
meghívásos pályázatot írnak ki, amelyre az akkori időszak tíz 
legjobb magyar építésze kap meghívást: Perényi Imre, Perczel 
Károly, Preisich Gábor- Gádoros Lajos, Szrogh György, Kozma 
Lajos, Detre Pál, Málnai László, Komorner Artur, Lux László, 
Plette Ferenc. Az elfogadott terv Gádoros Lajos, Perényi Imre, 
Preisich Gábor és Szrogh György munkája. 

Az épület alapkövét 1948 júliusában rakják le. A korabeli 
fi lmhíradóban jól látható, hogy az ünnepséget Farkas Mihály, 
a Magyar Dolgozók Pártjának főtitkárhelyettese nyitja 
meg.  „A magyar munkásmozgalom egyik legrégibb harcos 
szervezete, a MÉMOSZ a népi demokrácia gazdasági ereje és 
az építőmunkások áldozatkész támogatásával felépíti Európa 
egyik legmodernebb munkásotthonát. Az alapkő fölé emelt 
épület hivatott majd kinevelni azokat az építőmunkásokat, 
technikusokat és mérnököket, akikre demokratikus 
köztársaságunk építésében biztosan számíthatunk” – mondja. 
Az ünnepségen számos vezető jelen van, köztük Rajk László 
akkori belügyminiszter.

1951 márciusában itt kerül sor a kormányzópárt, az MDP 
II. kongresszusára. A kongresszusi teremben több mint 1200 
személy fér el. Az épület modern, erőt sugárzó, megnyeri 
az emberek tetszését. A MÉMOSZ székháza válik ezt követően 
a kongresszusok színhelyévé. Ennél nagyobb kongresszusi 
terem hosszú ideig nincs Budapesten.

Az 1970-es évek végétől egyre nagyobb az igény arra, 
hogy Budapesten legyen egy több funkciós nagyterem, amely 
egyaránt szolgálhatja az akkor népszerűvé váló kongresszusi 
turizmust és a politikai szervezetek, mindenekelőtt az MSZMP 
igényeit. 1984-ben Finta József tervei alapján fel is épül 
a Budapesti Kongresszusi Központ a budai Gesztenyés-kertben. 
Itt kerül sor az MSZMP XIII. és XIV. kongresszusára. Ez utóbbi 
mondja ki a kádári MSZMP feloszlatását és a Nyers Rezső 
vezette MSZP létrehozását.

1988. május 20–22. között azonban az MÉMOSZ-
székházban lejátszódik még egy történelmi esemény. Itt tartja 
Országos Pártértekezletét az MSZMP. Ezen az értekezleten 
mentik fel főtitkári tisztségéből Kádár Jánost, és választják 
meg a párt főtitkárának Grósz Károlyt. Innen számítva 
az MSZMP rohamosan hátrál ki a szocializmusból. A párt- és 
állami vezetés egy része megegyezik az Egyesült Államok és 
Németország vezetésével, hogy átadják a hatalmat a magyar 
tőkés ellenzéknek. Ez a rendszerváltás.

1989 őszén sok ezer munkás, paraszt, párt- és állami 
alkalmazott, katona és rendőr, tanár, orvos, mérnök azonban 
hozzákezd a kommunista párt újjászervezéséhez. 1989. 
december 17-én, a MÉMOSZ székházban tartja az újjászülető 
párt első kongresszusát. A kongresszus befejezi a párt 
újjászervezésének folyamatát. Elfogadja a párt szervezeti 
szabályzatát és megválasztja a párt vezető testületeit. December 
17-e a Munkáspárt születésnapja.

MÉMOSZ-    

A   MÉMOSZ-  

TÖRTÉNELEM
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Budapest: 

augusztus 17-én reggel fél 9-től az Újpalotai 

Vásárcsarnoknál

Salgótarján: 

augusztus 18-án délelőtt 10 órától a Főtéren


